
گــروه اقتصــادی - ارونقــی 
گفت:تشــریفات گمرکی و ترخیص 
کالا های اساســی گروه یک، نیازی به 
ارائه ثبت ســفارش معتبر از نظر مهلت 

اعتبار ندارد.
ارونقی معاون فنی و امور گمرکی 
گمرک در بخشــنامه مهمی تسهیلات 
جدیــد گمرکی در خصــوص موارد 
مرتبط با مهلت اعتبار ثبت سفارش برای 
تسهیل و تســریع در انجام تشریفات 
گمرکی و ترخیص کالا های موجود در 
بنادر و گمرکات کشور را جهت اجرا به 

گمرکات سراسر کشور ابلاغ کرد.
متن بخشــنامه مهــرداد ارونقی 
خطاب به ناظرین، مدیران کل و مدیران 
حوزه های نظارت و گمرکات اجرایی 

بدین شرح است؛
در راستای تســهیل و تسریع در 
انجام تشــریفات گمرکی و ترخیص 

کالا های موجــود در بنادر و گمرکات 
کشــور و جهت ایجاد وحدت رویه در 
این خصوص، مــوارد مرتبط با مهلت 
اعتبار ثبت ســفارش، بشرح ذیل ابلاغ 

می شود:
۱- درخصوص کالا های وارداتی 
کــه در زمــان اعتبار ثبت ســفارش، 
دارای قبض انبار باشــند، اظهار کالا به 
گمــرک و صدور مجوز هــای قانونی 
)مانند اســتاندارد، بهداشت، قرنطینه، 
دامپزشــکی و...( بــا رعایت ســایر 
مقررات، بدون تمدید ثبت ســفارش، 

بلامانع است؛
۲- جهت اظهار، انجام تشریفات 
گمرکی و ترخیص کالا های اساســی 
گروه یک، نیازی به ارائه ثبت سفارش 
معتبــر از نظر مهلت اعتبــار نبوده و با 
رعایت ســایر مقررات، ثبت سفارش 
کالا های مذکور، نیازی به تمدید ندارد؛

۳- چنانچه در زمان اظهار کالای 
وارداتی به گمرک، ثبت سفارش، معتبر 
بــوده و پس از اظهــار، در حین انجام 
تشریفات گمرکی یا زمان خروج کالا، 
مهلــت اعتبار ثبت ســفارش مزبور به 
اتمام برسد، جهت ترخیص قطعی کالا 
با رعایت سایر مقررات، نیاز به تمدید 

ثبت سفارش نیست.
۴- چنانچه برای ثبت ســفارش 
کالای واردات قطعــی، کــد رهگیری 
بانک یا اعلامیۀ تأمین ارز صادر شــود، 
لیکن مهلت اعتبار ثبت سفارش مذکور 
به پایان برســد، جهت اظهــار، انجام 
تشــریفات گمرکی و ترخیص قطعی 

کالا، نیاز به تمدید ثبت سفارش اشاره 
شده نیست.

۵- با توجه بــه لزوم کنترل ثبت 
سفارش کالا های ترانزیتی که به منظور 
واردات قطعــی، از گمرکات مرزی به 
گمرکات داخلی، تحت رویه ترانزیت 
)عبور(، در تردد هســتند، چنانچه ثبت 
سفارش ارائه شده به گمرک مبدأ، معتبر 
نباشد، نیازی به تمدید ثبت سفارش در 
گمرک مزبور نبوده و ضمن ادامه مسیر 
کالا، توجه لازم به گمرک مقصد در این 

خصوص داده شود.
مقتضی اســت دســتور فرمائید 
مراتب به کلیــه معاونین امورگمرکی، 

کارشناسان و متصدیان محترم مرتبط با 
این موضوع ابلاغ و تأکید گردد ضمن 
اجرای دقیق مفاد بخشــنامه با رعایت 
سایر مقررات موضوعه، از ایجاد هرگونه 
ایستائی در این زمینه، علی الخصوص 
در مــورد انجام تشــریفات گمرکی 
وترخیص کالا های اساسی، ضروری و 
مواد اولیه واحد های تولیدی ممانعت 
کنند. بدیهی اســت مفاد بخشنامۀ فوق 
درخصوص ثبت سفارش های خودرو، 
کالا های ممنوعه گــروه ۴ و کالا های 
دارای اولویــت ارزی غیرفعال )گروه 
۲۷(، قابلیت اجرا نداشته، همچنین باید 
توجه داشت اگر در مصوبه ای، مهلت 

ترخیص کالا تصریح شده باشد رعایت 
این مهلت برای ترخیص کالا با رعایت 

سایر مقررات مربوطه الزامی است.
شایان ذکر است درخصوص ثبت 
سفارش هایی که ردیف تعرفه اظهاری 
آن ها با ردیف تعرفه استنباطی گمرک، 
مغایر باشد رعایت مفاد بند ۵ بخشنامۀ 
شــمارۀ ۹۷۸۵۵۴ /۹۹ مورخ ۱۸ /۸ /۹۹ 

الزامی است.

گروه اقتصادی - رئیس شورای 
رقابت گفت:اگر خــودرو در بورس 
عرضه شــود، دیگر خودرو با قیمت 
منصفانه ای که شــورا بــرای مصرف 
کننده در نظر گرفته به دســت مشتری 
نمی رســد و مردم باید آن را با قیمت 

حراجی از بورس بخرند.
 رضا شیوا رئیس شورای رقابت 
با اشــاره به آخریــن جزئیات عرضه 
خودرو در بــورس کالا، گفت: برای 
عرضه خــودرو در بورس کالا، طرح 
هایی ارائه شــده است. عرضه خودرو 
در بورس کالا باعث می شــود قیمت 
منصفانه ای که شورای رقابت ارائه می 

دهد و از طریق قرعه کشــی به دست 
مشتری می رسد، از بین برود.

رئیس شورای رقابت با بیان اینکه 
اکنون با قیمت منصفانه ای که شورای 
رقابت اعلام می کند، هم خودروساز 
و هم مصــرف کننده راضی اســت، 
گفت: آخرین نظر در خصوص عرضه 
خودرو در بورس این بود که شــورای 
رقابت در قیمت گذاری دخیل باشــد 
است اما این نظر در شورا رای نیاورد. 
مجدد در مجلس شــورای اســلامی 
طــرح را عنوان کردنــد و  یک بار هم 
در آن جلسه شــرکت کردم. این مقام 
مســئول ادامه داد:قیمت های شورای 

رقابت برای تولید کننده منصفانه است 
و قیمتی که بورس مشــخص می کند 
مشخص نیست منصفانه باشد یا خیر 
چرا که  بورس مانند یک حراجی عمل 
مــی کند و در آن هر که قیمت بالاتری 
برای کالا بدهد، کالا را می خرد و دیگر 
حقــوق مصرف کننــده در آن در نظر 
گرفته نمی شــود. شیوا گفت: تفاوت 
زیــادی بین قیمــت حراجی بورس 
و  قیمتی که شــورای رقابت می دهد 

وجود دارد و اگــر خودرو در بورس 
عرضه شــود به قیمت واقعی به دست 
مصــرف کننده نمی رســد و مصرف 
کننده واقعی از آن بهره مند نمی شود. 
فروش خودرو در بورس تفاوت قیمتی 
وجود دارد که برای آن  پیشنهادهایی را 
ارائه داده اند.رئیس شورای رقابت بیان 
کرد: برخی اعتقاد دارند مبلغ دریافتی 
در زمان عرضه خودرو در بورس باید 
به خزانه دولت واریز شود، برخی می 

گویند وام به خود خودروساز و قطعه 
ساز داده شود، برخی می گویند صرف 
حمل و نقل عمومی شود. صحبت های 
زیادی در این خصوص مطرح شــده 
اســت اما هنوز این طرح در کمیسیون 
مجلس است و در صحن نیامده تا ببینیم 
بــه چه نتیجه ای می رســد. این مقام 
مسئول تشریح کرد: اگر تایید شود که 
خودرو در بورس عرضه شــود، دیگر 
خودرو با قیمت منصفانه ای که شورا 

برای مصرف کننــده در نظر گرفته به 
دست مشــتری نمی رسد و مردم باید 
 خــودرو را  با قیمت حراجی از بورس 

بخرند.

گروه اقتصــادی -مدیر عامل 
اتحادیه تعاونی های مسکن مهر گفت: 
پروژه مسکن مهر با آزمون و خطاهایی 
توأم شد که تعاونی ها و متقاضیان در این 

بین قربانی شدند.
مشــکل تعاونی های مسکن مهر 
یکــی از بزرگتریــن معضــلات  این 
حوزه به شمار می رود که چندین سال 
متقاضیان مســکن مهر را درگیر خود 
کرده است و هنوز تعداد زیادی از افراد 
واحد های خود را تحویل نگرفته اند و 
یا واحدهایشان به چندین نفر فروخته 
شــده است. بســیاری از تعاونی ها در 
چند ســال گذشــته اعلام کرده اند که 
مشــکلات زیادی بین اعضای هیئت 
مدیره آن ها ایجاد شده و البته پرداخت 
نکردن به موقع آورده متقاضیان هم خود 
باعث شــده نتوانند واحدها را به موقع 

تحویل دهند.افزایش چندین باره قیمت 
واحدهای مسکن مهر و همچنین رشد 
چشمگیر قیمت مصالح ساختمانی خود 
باعث شــده که در این بین سازندگان و 
اعضای هیئت مدیره با مشکلات بسیار 
زیادی رو به رو شوند. مجید صف شکن 
مدیر عامل اتحادیه تعاونی های مسکن 
مهر با بیان اینکه مشکل اصلی در بسیاری 
از تعاونی ها آن اســت که متقاضیان به 
موقع اقدام به پرداخت آورده های خود 
نمی کنند، گفت: در بســیاری از موارد 
دلیل تاخیــر در تحویل واحدها ایجاد 
مشکل بین مدیران تعاونی هاست و در 
بسیاری از موارد هم  پرداخت به موقع 
آورده توسط متقاضیان انجام نمی شود.

او ادامــه داد: با همــکاری اتاق 
تعاون به بررسی و برخورد با تخلفات 
این چنینی اقدام کرده ایم، همچنین در 

بســیاری از موارد زمینه ســاز حل این 
مشکلات بوده ایم. صف شکن با بیان 
اینکه نوعی رفتار غیر حرفه ای ســبب 
انحراف در ســاختار ریشــه ای پروژه 
مسکن مهر شده است، اظهار کرد: آنچه 
در بدو طرح پروژه مسکن مهر به عنوان 
ایده و تفکر مــورد هدف بود، امروز با 
تغییر ۱۸۰ درجه ای مواجه شده است. 
او با بیان اینکه کسانی که دنبال تغییر این 
نگرش بودند، حداقل دو ســال زمان تا 
رســیدن به هدف وقت صرف کردند، 
گفــت: در ایــن مدت افراد بســیاری 
ســعی کردند تا بتوانند مجوز های لازم 
برای به حاشیه  بردن تعاونی ها به عنوان 
نهادهای مردمــی و واگذاری پروژه به 

دست انبوه سازان را کسب کنند. صف 
شکن با انتقاد از اینکه چرا یک تعاونی  
برای دریافت زمین حداقل یک سال باید 
زمان صرف کنــد اما به یک مجموعه 
خصوصی شرکت پیمانکاری در اسرع 
وقت زمین تحویل می شود، تأکید کرد: 
در پروژه مسکن مهر دست های پنهانی 
پشــت پرده بود که منابع و ظرفیت ها 
را بــه دلایل واهــی و عناوین کذب از 
سمت تعاونی ها به سمت شرکت های 
پیمانکاری ســوق دادند ضمن آنکه با 
هویت و اعتبار تعاونی ها بازی کردند. 
مدیر عامل اتحادیه تعاونی های مسکن 
مهر در رابطه با دلایل افزایش روز افزون 
قیمت تمام شده واحدهای مسکن مهر، 

تصریــح کرد: بحــث افزایش قیمت 
واحدهای مسکونی مهر ناشی از چند 
علت اعم از عدم تعیین نرخ کارشناسی 
مبنی بر واگذاری واحدهای مسکن مهر، 
افزایش مجدد و غیرکارشناسی قیمت ها 
به بهانه گرانی مصالح و دستمزد ها، عدم 
اهتمام سازمان های متولی در واگذاری 
به هنگام زمیــن به تعاونی ها، می تواند 
باشد. صف شــکن تصریح کرد: دلیل 
اینکه قیمت واحدهای مســکونی مهر 
ســاخته انبوه ســازان به نرخ ثابت در 
هــر متر مربع تعیین می شــود، صدور 
مجوز ســاخت و ســاز بیش از هزار 
واحد واحد مســکونی مهر، برای یک 
شرکت است در حالی که تعاونی های 

مســکن مهر اکثراً تعداد واحدهای به 
مراتب پایین تر ساخت وســاز می کنند 
و بنابراین نمی توانند قیمت ثابتی را در 
تأمین مصالح و دســتمزد بنا بر شرایط 
تخصیص زمین و صدور مجوزها تعیین 
کنند. او  با اشاره به اینکه در متهم کردن 
تعاونی ها به کم کاری، مســئولان امر از 
برخی تفاوت ها چشم پوشی می کنند، 
اظهار کــرد: در گذشــته اگر عضوی 
اعــلام انصراف می کرد به این ســبب 
کــه آورده افراد کم بود، تأمین و جبران 
آورده فرد انصرافی آســان بود اما الان 
بــا توجه به اینکه هــر عضو باید یک 
آورده ای داشــته باشد بنابراین  جبران 
آن  برای تعاونی هایــی که پروژه های 

نیمه کاره دارند به این ســادگی نیست 
مگر اینکه فردی جایگزین شــود. این 
مقام مســئول ادامه داد: در شرایط فعلی 
با توجه به تبلیغات منفی انبوه سازان و 
برخی مسئولان وزارت راه و شهرسازی 
یا به طور کل جایگزینی برای انصرافی ها 
نیســت و یا اینکه افراد جایگزین شده 
آورده خود را در مقاطع زمانی و مراحل 
مختلــف در اختیار تعاونی می گذارند 
بنابراین تأمین و بازپس دهی آورده فرد 
انصرافی زمان بر می شود. صف شکن 
با اشاره به اینکه طبقات محروم جامعه 
قادر به مشارکت در پروژه مسکن مهر 
نیســتند، افزود: تا بــه  امروز علی رغم 
ارائه گزارش های متعدد به این ســبب 
بــه وزارتخانه های مختلف، هنوز هیچ 
جلسه یا دستورالعملی به اتحادیه ابلاغ 
نشده و همچنان تعاونی ها به جهت تأمین 

آورده اعضای انصرافی با مشکل مواجه 
هستند. مدیر عامل اتحادیه تعاونی های 
مسکن مهر کشور گفت: پروژه مسکن 
مهر با آزمون و خطاهایی توأم شــد که 
تعاونی ها و متقاضیان در این بین قربانی 
شــدند تا برخی از سازندگان  به منافع 
مورد انتظار دست یابند، با توجه به آنکه 
اعضاء یا متقاضیان واحدهای مسکونی 
مهر هیچ نقشی در انتخاب مسیر اجرای 
پروژه و تفکیک بــد از بدتر  ندارند.او 
تأکید کرد: به عبارتــی الان متقاضیان 
مســکن مهر ملزم به تمکیــن در برابر 
سیاست های وزارت راه و شهرسازی 
هستند در حالی که با تشکیل یک تعاونی 
و عقد قراردادهای دو جانبه به سادگی 
قادر بودند واحدهای مورد نیاز خود را 
در اسرع وقت و با کمترین هزینه ممکن 

احداث کنند.

مدیرکل شیلات هرمزگان:
پروژه پنج هزار تنی پرورش ماهی 
در قفس در هرمزگان افتتاح می شود

وزیر صمت؛
تهاتر ارزی موجب افزایش صادرات شد

گروه اقتصادی - مدیرکل شیلات هرمزگان از بهره برداری از پروژه پنج 
هزار تنی پرورش ماهی در قفس در آینده ای نزدیک در هرمزگان خبر داد.

عبدالرسول دریایی با اشاره به ایجاد اشتغال بالغ بر ۴۰۰ نفر با بهره برداری 
از پروژه پنج هزار تنی ماهی در قفس در هرمزگان گفت: خوشــبختانه اســتان 
هرمزگان با حرکت در مســیر اقتصاد دریا محور گام های خوب و سازنده ایی 
برداشــته است. وی با با بیان اینکه خوشبختانه شیلات در سال جاری گام های 
موفقی در اجرای سیاست های اقتصاد دریامحور و اقتصاد مقاومتی برداشته است 
گفت: به بهره برداری رسیدن این طرح ها و تداوم چرخه تولید در شیلات نشان 
از موفقیت فعالیت های شیلاتی در شرایط تحریم و بیماری کرونا در کشور دارد 
که این مهم نشان داد که حمایت از توسعه فعالیتهای شیلاتی در هر شرایطی باعث 
رونق تولید و اشتغال زایی می شود و باز نخواهد ایستاد. دریایی تصریح کرد: در 
راستای رونق و جهش تولید به زودی پروژه پنج هزار تنی پرورش ماهی در دریای 
صلخ قشم راه اندازی خواهد شد. مدیر کل شیلات هرمزگان افزود: خوشبختانه 
مونتاژ قفسهای این پروژه آغاز شده و پیش بینی می شود تا پایان سال پنج هزار 
تن پرورش ماهی در قفس این پروژه به بهره برداری برســد. این طرح تا کنون 
بدون دریافت تسهیلات انجام شده و نقش مهمی در ارتقای تولید خواهد داشت.

گــروه اقتصادی - وزیــر صنعت، معدن و تجارت گفــت: تهاتر ارزی 
صادرکنندگان و واردکنندگان منجر به افزایش صادرات در همین دو ماه شــد. 
علیرضا رزم حسینی در نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
گزارشی از آمار و ارقام اقتصادی در حوزه صنعت و معدن ارائه داد. وزیر صمت 
با اشاره به تصمیم دولت مبنی بر تهاتر ارزی صادرکنندگان و واردکنندگان در پی 
پیشنهاد شورای گفت وگو، گفت: خوشبختانه این امر با حمایت رئیس جمهوری 
اتفاق افتاد و با اجرایی شدن آن در همین دوماهه شاهد افزایش صادرات بودیم. 
رزم حسینی همچنین توضیحاتی درباره عملکرد سامانه جامع تجارت و رشد 
اقتصــادی واحدهای صنعتی مختلف ارائه کرد. طبق توضیحات وی، در حال 

حاضر در ۴۰ رشته مختلف صنعتی شاهد رشد مثبت هستیم. 

اقتصادی 6

گروه اقتصادی - چند ماهی اســت 
کــه دولت صــدور و تمدیــد کارت های 
بازرگانی را دســت گرفته، اما تاکنون اقدامی 
در این خصوص توســط سامانه های دولتی 
صــورت نگرفته اســت. تجار بــه عنوان 
مهم ترین سرمایه های هر کشوری محسوب 
می شوند که دولت ها تمام تلاش خود را برای 
هموارســازی راه این افراد می کنند تا ضمن 
افزایش تبادلات تجاری با جهان، درآمد های 
ارزی خــود را افزایش دهند. در ایران نیز به 
دلیــل فراوانی کالا های صادراتی، تجار زیاد 
و ماهری فعالیت دارند که مشــکلات آن ها 
با دولت و سیاســت های تجاری کشور کم 
نیســت. چند سالی است که تجار با مشکل 
کارت بازرگانی مواجه شــده اند و همچنان 
نیز ادامه دارد و دولت تاکنون نتوانســته این 

معضل را حل کند.
اســتفاده از کارت بازرگانی برای تجار 
چند سالی است که ضروری شده و لازمه ی 
تجارت، چــه واردات و چه صــادرات در 
دســت داشتن کارت بازرگانی است. متولی 
صدور کارت بازرگانی برای افراد تا چندی 
پیش ســازمان توسعه تجارت کشور بود، به 
طوری که تجار از سوی نهاد های مختلف به 

خصوص اتاق بازرگانی به ســازمان توسعه 
تجارت معرفی و این سازمان اقدام به صدور 

کارت می کرد.
 سازمان توسعه تجارت کشور در ابتدا به 
راحتی و بدون در نظر گرفتن هیچ سختگیری 
اقدام به صــدور کارت بازرگانی برای تمام 
افــرادی که واحد تولیدی داشــتند می کرد. 
این رویه در ابتدا مورد اســتقبال قرار گرفت 
و موجب شــد آمار دریافت کنندگان کارت 
بازرگانی در مدت زمان کوتاهی رشــد قابل 
توجهی پیدا کند.  همانطور که در اقتصاد تمام 
کشور های دنیا مطرح است، ارز های حاصل 
از صادرات باید برای انجام امور کشوری، به 
چرخه اقتصاد بازگردد که در قوانین تجارت 
ایران نیز این قانون وجود دارد، اما به خوبی از 

سوی صادرکنندگان رعایت نمی شود.
یک میلیارد دلار تشــویق برای 
صادرکنندگان؛ حل مشــکل یا عامل 

ایجاد مشکلات دیگر
دولت در راستای عمل به این موضوع 
و تشــویق صادرکنندگان بــه بازگرداندن 
ارز های صادراتی، آن ها را معاف کرد تا یک 
میلیون یــورو از حجم کل صادرات خود را 
به ســامانه نیما عرضه نکنند و نرخ ارز آزاد 

برای خود داشته باشند. این حمایت دولت از 
صادرکنندگان برخی مشکلات برای بخش 
تجاری کشــور به وجود آورد به طوری که 
صادرکننــدگان بزرگ با حجــم صادراتی 
زیاد، معتقد بودنــد که دولت باید این گونه 
حمایت هــا را درصــدی کنــد و مبلغ یک 
میلیارد یورو برای آن ها بســیار کم است.این 
عدم رضایت باعث شــد صادرکنندگان از 
کارت های بازرگانی بلااستفاده، سوء استفاده 
کنند به نحوی که کارت های بازرگانی افراد 
را اجاره و از سهمیه یک میلیارد دلاری آن ها 
بهره ببرند.همچنین از حدود ۲ سال گذشته 
به دلیل کمبود ارز در کشور، نیاز به بازگشت 
ارز های حاصل از صادرات بیش از پیش در 
کشور حیاتی شد به طوری که قوانین جدیدی 
برای این مهم در کشــور وضع شد که یکی 
از آن هــا اجبار صادرکنندگان به بازگرداندن 
ارز های صادراتی و اعمال تشویق و جریمه 

در این راستا بود.
تهدید های دولت پاسخگو نبود

دولت در تاریخ ۱۵ شــهریور امســال 
کارت بازرگانــی ۳۰۰ نفــر از تجــاری که 
فعالیت آن ها غیر تولیدی بوده و تعهد ارزی 
۰ تا ۳۰ درصد داشتند را تعلیق کرد همچنین 
کارت بازرگانی مابقــی افرادی که تا تاریخ 
۳۰ شهریور تعهد ارزی بین ۳۱ تا ۶۹ درصد 
داشتند نیز تعلیق شد. بر اساس آخرین آماری 
که از سوی ســازمان توسعه تجارت اعلام 
شــده بود تا تاریخ ۲ آذر امســال دو هزار و 
۳۷۱ صــادر کننده با بیش از ۱۷ میلیارد یورو 
صادرات نســبت به ایفای صــد در صدی 

تعهدات ارزی خود اقدام کرده بودند.
همچنیــن از ابتدای ســال ۹۸ تا ۲ آذر 
امســال ۶۸ درصد تمام تعهــدات ارزی به 
ارزش ۵۳.۱ میلیــارد یورو به چرخه اقتصاد 
بازگشته بود که این روند نسبت به سال های 
گذشــته قابل توجه است؛ بنابراین با وجود 
تعلیق کارت های بازرگانی بسیاری از افراد با 
واحد تولیدی و غیر تولیدی، اما تجار همچنان 
رغبتی به بازگرداندن ارز های صادراتی خود 

ندارند و تاکنــون نیز به ایفای صد درصدی 
نرســیده ایم.بر اساس این گزارش از حدود 
۲ ماه گذشــته دولت اعــلام کرد از این پس 
بخش های خصوصی هیچ نقشی در صدور و 
تمدید کارت های بازرگانی نخواهند داشت و 
دولت مستقیما در این خصوص ورود خواهد 
کرد، اما از آن تاریخ تاکنون هیچ رضایتی در 
رابطه با صدور و تمدید کارت های بازرگانی 

برای تجار حاصل نشده است.
راه اندازی سامانه صدور کارت 

بازرگانی تا آخر هفته
در همین راســتا جمشــید نفر رئیس 
کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی ایران اظهار 
کرد: از زمانی که دولت روند صدور و تمدید 
کارت بازرگانی را دست گرفته تاکنون هیچ 
اقدامی صورت نگرفته و تجار و بازرگانان در 
بلا تکلیفی به ســر می برند. سامانه یکپارچه 
ســازی کارت بازرگانی هوشمند علاوه بر 
صــدور و تمدید کارت ها مســئولیت های 
بیشــتری نیز بر عهده دارد که از جمله آن ها 

می توان به برآورده کردن تعهدات ارزی اشاره 
کرد؛ بنابراین راه اندازی این سامانه می تواند 
بســیاری از امور تجاری را پیش ببرد. رئیس 
کمیســیون صادرات اتــاق بازرگانی ایران 
تصریح کرد: در آخرین جلســه کمیسیون 
صادرات که ابتدای هفته برگزار شد، دولت 
قول این را داد که تا پایان هفته سامانه یکپارچه 
ســازی کارت های بازرگانی تا آخر هفته راه 
اندازی و از ابتدای هفته آینده برای تمام تجار 

قابل استفاده شود. 
اســتفاده از کارت بازرگانــی 

ضرورتی ندارند
در این بین هستند مسئولانی که اعتقادی 
به وجــود کارت های بازرگانــی ندارند و 
معتقدند تمام استفاده ای که کارت بازرگانی 
دارد، از طریــق ثبت هویــت و عملکرد در 
سامانه ها اکتفا می کند. طبق اظهارات این افراد، 
کارت بازرگانی از این جهت برای تجار صادر 
می شــود که هویت و حجم صادراتی آن ها 
برای دولت نمایان باشد و هیچ تخلفی در این 
زمینه صورت نگیرد بنابراین وجود فیزیکی 
کارت بازرگانی ضرورتی ندارد.  چندی پیش 
حمید زادبوم رئیس سازمان توسعه تجارت 
کشور اعلام کرد: در برخی از کشور ها کارت 

بازرگانی به صورت فیزیکی وجود ندارد و 
تمام تجار در سامانه های دولتی یا خصوصی 
احراز هویت می شوند که با استفاده از کد های 
مختص خود امور تجارت خارجی را انجام 
می دهنــد. وی  تصریح کرد: تجار به عنوان 
سرمایه های هر کشوری محسوب می شوند 
چراکه محصولات را بــه بازار های جهانی 
عرضه کرده و موجب درآمد زایی برای کشور 
می شوند. با تمام این تفاسیر دولت باید هرچه 
سریع تر اقدام به رفع بلاتکیلی بازرگانان کند 
تا این افراد بتوانند بیش از پیش فعالیت های 
تجاری خود را از ســر بگیرند و برای کشور 
درآمــد ارزی حاصل کنند. به خصوص در 
شــرایط فعلی که نیاز به منابع ارزی بیشتر از 
هر زمانی احســاس می شود توسعه تجارت 
خارجی به کمک تجار می تواند راه بســیار 
موثری باشد تا این نیاز ها رفع شود و با کمبود 
ارزی مواجه نشــویم. ضمــن اینکه عرضه 
کالا های ایرانــی در بازار های جهانی باعث 
شــناخته شــدن و معروفیت آن ها می شود، 
امــا در صورتی که صادرات آن طور که باید 
صورت نگیرد، با از دســت دادن بازار های 
هدف در جهان، درآمد ارزی را نیز از دســت 

خواهیم داد.

گروه اقتصادی- فرهاد دژپسند 
طی ســخنانی در یکصدمین جلســه 
شــورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی، افزایش صادرات غیر نفتی 
کشــور در دو ماه اخیر درشرایط همه 
گیری کرونا را مصداق بارز اثر گذاری 

جلسات این شورا عنوان کرد.
وی افزود: شــاید واقعا باور این 
موضوع قدری دشــوار باشد ولی، در 
شرایط کرونایی، رشد اقتصادی کشور 
بر اساس آمار و ارقام بانک مرکزی، چه 
نفتی و چه غیر نفتی مثبت بوده است. 
این خبر بسیار خوبی است که نشانگر 
تلاش و جدیت در بخش واقعی اقتصاد 
کشــور اســت و ارتباط مستقیم نیز با 

اشتغالزایی دارد که در ابتدای امسال به 
دلیل شیوع کرونا، موجب آسیب هایی 

شده بود.
دژپســند ادامه داد: خوشبختانه 
بخشی از اشتغالی که در سه ماه ابتدای 
سال از دست رفته بود، در ادامه جبران 
شد و نرخ بیکاری کاهش یافت. بنظر 
می رســد اگر بتوانیم جهت گیریهایی 
داشته باشــیم که بخش خصوصی و 
دولتی، حرکتهای متعامل و هم افزایی 
بیشتری داشته باشند، میتوانیم حداکثر 
استفاده را از فرصت های پیش رو داشته 
باشــیم و به سمتی برویم که بتوانیم به 
هدف گذاری های ســال جهش تولید 

برسیم. 

خبــر خوش بــرای فعالان 
اقتصادی 

وزیر اقتصاد در ادامه با اشــاره به 
خبر اعلام شــده از سوی رییس اتاق 
اظهــار کرد: راه انــدازی معاونت بین 
الملل اتــاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی ایران، خبر خوشی برای 

فعالان اقتصادی است.
بنابــر گــزارش وزارت اقتصاد، 
دژپســند در بخش دیگری از سخنان 
خود بــه برخی ابهامات در خصوص 
بودجه پیشنهادی سال ۱۴۰۰ کل کشور 
با اشــاره به موضوعاتی نظیر اجرای 
برخی طرح های رفاه اجتماعی از جمله 
همسان سازی حقوق بازنشستگان و 

افزایش ترمیمی حقوق کارکنان دولت، 
پاسخ گفت و بر ضرورت صرفه جویی 

در هزینه ها تاکید کرد.
وی افــزود: ۱۵۰ هــزار میلیارد 
تومان از ارقام لایحه پیشنهادی بودجه 
ســال آینده به بازپرداخت اصل و فرع 
انواع اوراق فروخته شده توسط دولت 
در ســال ۱۳۹۹ اختصاص دارد که در 
صورت وجود پیش شرطهای لازم در 
اقتصاد کشور، سالم ترین شیوه جبران 
عدم تحقق درآمدهای پیش بینی شده 

دولت محسوب می شود.
درآمدهــای مالیاتی نباید 
بدون تعریــف پایه های جدید 

زیاد شود

دژپسند با بیان اینکه به عنوان وزیر 
اقتصاد مخالــف برخی نظرات اعلام 
شده در خصوص افزایش درآمدهای 
مالیاتی در بودجه ســال ۱۴۰۰ است، 
تصریح کرد: در شــرایط عدم تعریف 
پایه های جدید و یا کاهش معافیت های 
مالیاتــی، چنین افزایشــی، به معنای 
افزایش فشــار بــه بخش خصوصی 
واقعی آن هم در شرایط کرونایی است.
وزیر اقتصاد با اشاره به عملکرد 

فوق العاده سازمان امور مالیاتی در سال 
۱۳۹۸ در تحقق بیش از ۱۰۲ درصدی 
درآمدهای مالیاتی و تحقق بیش از ۱۰۰ 
درصدیِ هشت دوازدهمِ این درآمدها 
در ســالجاری، آن هم بدون فشــار به 
اقشار آســیب پذیر و مؤدیان خوش 
حســاب گفت: بــرای تحقق همین 
درآمدها نیز، ما از طریق سیاســت ها و 
تدابیر اتخاذ شده برای وصول معوقات 
مالیاتی و جلوگیری از فرار مالیاتی اقدام 

کردیم.
معافیت مالیاتی ۴۰ درصد 

تولید ناخالص داخلی
وی تأکید کرد: اگر نتوانیم پایه های 
جدید مالیاتی را به نحوی که در ســال 
۱۴۰۰ برای خزانه قابل دسترس باشد، 
تعریف کنیم و یا بخشی از معافیت های 
مالیاتی را خاتمه ببخشیم، حتما مخالف 
افزایش درآمدهای مالیاتی نســبت به 

رقم پیشنهاد شده در بودجه هستیم. 

وزیــر اقتصاد با اشــاره به اینکه 
حدود  ۴۰ درصد GDP کشــور، از 
مالیات معاف است، در رابطه با لایحه 
پیشــنهادی بودجه ۱۴۰۰ کل کشور 
بــر اهمیت این موضوع که هیچ تعهد 
هزینــه ای جدیدی برای بودجه ایجاد 
نشود، ســقف هزینه ها افزایش نیابد، 
و درآمدهای مالیاتی به گونه ای باشــد 
که در ســال ۱۴۰۰ در دسترس باشد، 

تاکید کرد.

وزیر اقتصاد تاکید کرد: اگر نتوانیم پایه های جدید مالیاتی را به نحوی که در سال ۱۴۰۰ برای خزانه قابل دسترس باشد، تعریف کنیم و یا بخشی از 
معافیت های مالیاتی را خاتمه ببخشیم،  حتما مخالف افزایش درآمدهای مالیاتی نسبت به رقم پیشنهاد شده در بودجه هستیم. 

مخالفت دژپسند با افزایش 
درآمدهای مالیاتی در بودجه ۱۴۰۰
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وجود کارت بازرگانی الزامی است؟

چالش  صدور کارت بازرگانی پیش روی تجار  

معاون فنی و امور گمرکی گمرک خبر داد:

تسهیلات جدید گمرک برای تسهیل در ترخیص کالا ها از بنادر 
و گمرکات کشور

رئیس شورای رقابت مطرح کرد:

آخرین جزئیات عرضه خودرو در بورس

مدیر عامل اتحادیه تعاونی های مسکن مهر مطرح کرد:

کم کاری مسئولان در اتمام مسکن مهر؛ مردم قربانی آزمون و خطای سیاست های مسکن

وزارت  گــزارش  بنابــر 
اقتصاد، دژپسند در بخش 
دیگری از ســخنان خود به 
برخی ابهامات در خصوص 
بودجه پیشــنهادی ســال 
۱۴۰۰ کل کشور با اشاره به 
موضوعاتــی نظیر اجرای 
برخــی طرح هــای رفــاه 
اجتماعی از جمله همســان 
سازی حقوق بازنشستگان 
و افزایــش ترمیمی حقوق 
کارکنان دولت، پاسخ گفت 
و بر ضرورت صرفه جویی 
در هزینه هــا تاکیــد کرد.


